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(024) 3292878 

Geachte leden van de raad, 

Op 15 november 2016 heeft de fractie GroenLinks vragen gesteld over beleggingen in fossiele 

industrie. GroenLinks heeft ons gevraagd het pensioenfonds ABP op te roepen haar beleggingen 

in de fossiele industrie binnen redelijke termijn te beëindigen en de te informeren over de 

correspondentie hieromtrent met het ABP.  

In december 2016 hebben wij een brief aan het ABP gestuurd (met registratienummer 
RO10/16.0011224).U heeft hiervan destijds een kopie ontvangen. 

In januari jl. hebben wij een reactie ontvangen, die wij hier als bijlage toevoegen en waarover we 

u nu informeren. We nemen de reactie van het ABP ter informatie aan en zien nu geen aanleiding 

om op deze brief te reageren. 

Hoogachtend, 
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Geachte heer  

Wij willen u danken voor het feit dat u ons vorig jaar juni 2016 gepubliceerde ABP verslag Duurzaam en 
Verantwoord beleggen 2015 zo aandachtig heeft gelezen. We zijn blij met de steun van uw gemeente voor 
onze aanpak en waarmee we — zoals u terecht opmerkt in uw brief- op landelijke en internationale 
afspraken- vooruit lopen. Ons ambitieus beleid moet er daarbij allereerst op gericht blijven om de 
pensioenpremies van uw medewerkers en onze 2,8 miljoen deelnemers zo te beleggen dat we ze later g 

p, 

d Op dit moment zijn we druk bezig met de implementatie van ons beleid. Dat is werk in uitvoering met een .0 
,4 horizon tot 2020, maar we kijken daar ook zeker overheen. Onze prioriteit is nu om onze doelstellingen en ° .0 
to inspanningen op een zodanige manier te doen dat we resultaten kunnen boeken op de thematische pijlers 
5 van ons verantwoord beleggen beleid. U zult begrijpen dat dit een enorme opgave is voor een portefeuille 
g 
g met ruim 4000 beursgenoteerde bedrijven plus nog eens duizenden niet-beursgenoteerde bedrijven waarin 

wij beleggen via bijvoorbeeld fondsen. 
.5° 
g Voor een verdere aanscherping van onze ambities, waar u om vraagt in uw brief, is het voor ons dus nog 
g 

"g veel te vroeg. 

4, ._. 
bo Bij die implementatie maken we ondertussen wel forse stappen die voor de buitenwereld vaak niet zichtbaar 

.2.9, zijn maar die nodig zijn om op een serieuze en verantwoorde manier onze doelstellingen te realiseren. Zo 

.4 hebben we afgelopen maanden druk gewerkt aan een data-informatiesysteem dat de beheerders van onze 

'. aandelenportefeuilles op dagelijkse basis inzicht geeft in de CO2-voetafdruk van hun portefeuille. Op die 
.2 g manier zullen ze in staat zijn om via hun aan- en verkoopbeslissingen daadwerkelijk bij te dragen aan de 
a 
g reductie van 25% die wij in 2020 gerealiseerd willen hebben. 
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,g) kunnen voorzien van een goed pensioen. 
g 

Graag ga ik in op enkele van uw vragen en opmerkingen. 

Juist wat betreft het realiseren van onze duurzaamheidsambities denken wij meer te kunnen bereiken door 
onze invloed als grote belegger in bedrijven en beleggingsfondsen wereldwijd aan te wenden om juist wel 
betrokken te blijven bij deze bedrijven en beleggers. Om ze aan te zetten tot verdere verduurzaming. Wij 
willen actief bijdragen aan de transitie naar duurzame energie, wereldwijd en ook in Nederland. Daarvoor 
hebben we ambitieuze doelstellingen geformuleerd, zoals u terecht in uw brief aangeeft en waar wij in ons 
Jaarverslag op transparante wijze verantwoording over afleggen. Om deze doelstellingen te bereiken werken 
we samen met andere beleggers, ngo's en overheden. Internationaal, maar ook in Nederland. 
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In het kader van onze vastgoed beleggingen voeren we al jarenlang gesprekken over verdere 
verduurzaming. Wij waren in 2009 een van oprichters van de `Global Real Estate Sustainability Benchmark' 
(GRESB). Via de GRESB hebben we niet alleen bijgedragen aan een verduurzaming van onze eigen 
vastgoedportefeuille maar ook aan een verduurzaming van de hele sector. Op dit moment proberen we dat 
succes te herhalen in de wereld van de infrastructuur. 

Financiële redenen om ons snel en volledig terug te trekken uit energiebedrijven zien wij niet. De 
wereldwijde vraag naar energie zal de komende decennia toenemen (met name in opkomende landen als 
China en India). De hernieuwbare bronnen zijn nog lang niet in staat om aan deze vraag volledig te voorzien. 
Ook energiebedrijven zullen een belangrijke bijdrage moeten leveren aan de energietransitie. 
Als pensioenfondsen behoren wij wereldwijd tot de voorhoede als het gaat om ons verantwoord beleggen 
beleid ook waar het gaat om het monitoren van de financiële risico's van klimaatveranderingen in onze 
beleggingsportefeuille. 

Ik begrijp dat het doel van uw brief ook is om met ons in gesprek te gaan hoe wij onze inspanningen beter op 
elkaar kunnen laten aansluiten en waar wij elkaar kunnen versterken. Dat doen wij graag en op 2 februari 
a.s. zal ik deelnemen en dus in gesprek gaan met de wethouder financiën, duurzaamheid, groen & water, 
mobiliteit van uw gemeente Harriët Tiemens tijdens de Stadtafel "Energietransitie". 

Dat kan ook een goede gelegenheid zijn met elkaar te spreken over de uitdagingen en dilemma's die wij 
tegenkomen bij de uitvoering van ons duurzaam en verantwoord beleid en hoe u zich inzet, binnen de 
verantwoordelijkheid en rol van uw gemeente, voor het bevorderen en bijdrage aan een duurzame wereld. 

Drs. C.M. Wortnnann-Kool 
Bestuursvoorzitter 
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